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a český export je dnes v rekordních čís
lech. Oproti dosud nejlepšímu roku 2019 
se jedná za období leden až srpen 2021 
o nárůst 5,3 procenta. Věřím, že se poda
ří vybalancovat rostoucí inflaci, vyřešit 
problémy s energiemi a především s ma
teriálovým nedostatkem, k čemuž se při
dal navazující nedostatek pracovní síly.

Sám jsem pocítil i problémy s kon
tejnerovou dopravou po moři. Na začát
ku července jsem naložil své osobní věci 
do kontejneru a přišly mi na konci října. 
Mnohem horší dopad je samozřejmě na 
byznys, když ve firmách absolutně ne
vědí, kdy jim dorazí kontejner s produk
cí. A to už nemluvím o dramatickém, ně
kolikanásobném nárůstu cenu dopravy. 
Proto jsme v CzechTrade začali vytvářet 
Exportní aliance, což je služba, jež umož
ňuje sdílení nákladů, ale i sdílení byzny
su pro nekonkurující si firmy. Často se 
ukazuje, že společnosti nejdou do vět
ších tendrů proto, že neumějí klientovi 
dodat další segmenty, tak jsme začali ex
portéry sdružovat do aliancí. Máme třeba 
Czech Beer Alliance, kde už proběhlo ně
kolik výborných akcí, máme Czech Water 
Alliance či Pipelines and Technology 
Alliance nebo alianci chytrých řešení pro 
města. Očekáváme, že v roce 2022 by
chom mohli mít deset aliancí. 

 ► Jak to funguje?
Sdružují se výrobci z různých sekto
rů, kteří spolu vzájemně obchodně ne
soupeří, do uskupení, které se může stát 
všestranným dodavatelem pro větší od
běratele. Kupříkladu pro sektor zdra
votnictví dokážeme spojit dodavatele 
nemocničních postelí, dodavatele zdra
votnického plynu, výrobce osvětlení, ka
beláže, chytrých IT řešení a ve finále 
z toho lze postavit takřka celou kliniku.

 ► Třeba pivní aliance není jen o expor-
tu samotného piva, ale je to komplex 
služeb a produktů, které s produkcí piva 
souvisejí? 
Přesně tak, jsou to firmy vyrábějící napří
klad technologie pro sběr a sušení chme
le, pro vývoz „zeleného zlata“, export skla 
a všechny strojírenské podniky, jež vy
rábějí pivovarské technologie. My tyto 
mezioborové firmy spojíme do zdánli
vě nesouvisející produktové řady. Firmy 
získají silnější vyjednávací pozici a ještě 
mohou sdílet některé náklady. 

 ► A služba Kompas?
To je zkrácený název pro Komplexní asi
stenční služby. Poskytujeme firmám 
komplexní exportní servis, v rámci ně
hož se prostřednictvím našich kanceláří 

dostanou k ověřeným specialistům, kte
ří jim pomohou v podstatě se všemi ad
ministrativněprovozními službami na 
daném trhu. Tedy založit firmu, připra
vit daňové přiznání, vést lokální účetnic
tví, vyřídit audit, vybrat vhodný výrob
ní objekt či showroom, vysvětlí regulace 
na trhu nebo pomohou s lokálními do
tačními tituly. Ono se to moc neví, ale tře
ba v USA spousta lokálních vlád, nikoli 
ta federální, poskytuje poměrně vyso
ké protiplnění, když uděláte nějakou in
vestici a zaměstnáte místní lidi. Třeba 
v Austinu, hlavním městě Texasu, dosta
nete 50procentní příspěvek na šest mě
síčních mezd nově přijatých pracovní
ků. I proto se dnes do Texasu přesouvá 
spousta technologických firem ze Silicon 
Valley, včetně Tesly Elona Muska, který 
tam staví obrovskou fabriku. Takové po
bídky najdete na každém trhu, jen musí
te mít někoho, kdo o nich ví a řekne vám, 
zda daná pobídka bude platit na vás, 
nebo ne. 

Samozřejmě že tyto informace a kon
takty zvládne získat každý exportér sám, 
ale buď mu to bude trvat dlouho, než si 
vše ověří, nebo to bude stát pár set do
larů za každou hodinu takové pomo
ci. Kdežto náš Kompas to exportérům 
umožní za velmi vstřícnou cenu. Nad rá
mec toho pro naše exportéry poskytu
jeme službu Market Entry, která je zcela 
zdarma. Spočívá v tom, že začínající ex
portéři dostanou informace, jak má vy
padat jejich prezentace pro daný trh, jaká 
má specifika, jak se připravit. 

 ► Zmínil jste USA. Co vám sedm a půl 
roku v Chicagu dalo? 
Hlavní dojem je ten, že Spojené státy jsou 
obrovsky zajímavý trh, a to i pro české 
exportéry. Kancelář v Chicagu patří k jed
něm z nejstarších kanceláří CzechTrade 
na světě, a i díky tomu se tam českým 
firmám dobře daří. Samozřejmě bych 
byl rád, kdyby odpadly všechny tarif
ní a netarifní bariéry vstupu na tamní 
trh. Kupříkladu Američané stále použí
vají imperiální měrný systém, je dob
ré na to být připraven. Když chcete dě
lat byznys v Americe, vyplatí se mít na 
svém webu americkou vlajku, a je i rozdíl 
mezi britskou a americkou angličtinou. 
Američané jsou hrdi na svou zemi. Na 
středních školách každé ráno recitují pří
sahu, na každém sportovním zápase se 
zpívá hymna, všude jsou pověšené vlaj
ky a opravdu se všichni k praporu otočí 
čelem. Hrdost na svou zemi je v Americe 
prostě velká. A z toho je třeba vycházet, 
vnímat taková specifika ve chvíli, kdy na 
trh vstupujete. Je nutné si rovněž uvědo
mit, že Američané neuznávají evropské 
certifikace či homologace, každý dodava
tel z jiného kontinentu musí projít spletí 
poměrně složitých operací, v čemž jsme 
díky lokálnímu zastoupení CzechTrade 
schopni pomoct. 

 ► Jaká byla zima v Illinois?
Občas mírnější, srovnatelná s Českem, 
občas tuhá. V nejtěžších obdobích, kte
rá naštěstí trvala vždy jen týden, jsme 
měli problém i s takovou základní věcí, 
jako je toaleta. Tamní domy jsou klasic
ké dřevostavby, zateplení nebývá běž
né. Illinois je absolutní rovina, neexistuje 
tam žádná přírodní překážka a z Kanady 
přes jezera a pláně jde opravdu velká 
zima. Navíc do toho všeho fouká vítr, kte
rý se od mrakodrapů odrazí a zintenziv
ní. Tamní podnebí je jinak, kromě vyso
ké vlhkosti, srovnatelné s naším. U nás, 
když v létě dorazí déšť či bouřka, teplota 
spadne a osvěží to vzduch. Ale v Chicagu 
je to jako sauna. 
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•  Ředitel sekce CzechTrade pro služby 
exportérům.

•  Podnikatel v oblasti dřevozpracujícího 
průmyslu.

•  Bývalý primátor města Ústí nad Labem, 
první náměstek ministra spravedlnosti 
a poslanec Poslanecké sněmovny. 

•  Sedm a půl roku působil jako ředitel 
zahraniční kanceláře CzechTrade 
v Chicagu, pět let i jako ředitel regionu 
Severní Amerika, Austrálie a Oceánie.

•  Je bývalým reprezentantem v běžeckém 
lyžování, kterému se stále věnuje, volný 
čas tráví s rodinou, na golfu či na kole. 
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